



Основан в 1969 году

Учредители: Российская академия наук, Институт Латинской Америки

Латинская Америка / Latin America № 7/2025

Ежемесячный научный и общественно-политический журнал РАН

Издается под руководством Отделения глобальных проблем

и международных отношений РАН

Включен в список ВАК

Входит в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ)

Включен в Russian Science Citation Index (RSCI) на платформе Web of Science

ISSN (print) 0044-748X ISSN (online) 3034-557X Индекс 39354 Москва

Главный редактор В.Л.ХЕЙФЕЦ

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ:

АЛЬКАНТАРА САЭС М. (Ун-т Саламанки (Испания), Боливарианский Папский ун-т Медельина, Колумбия); БАТТЬЯНИ К. (Ун-т Республики (Уругвай), Генеральный секретарь Латиноамериканского совета по общественным наукам; ДАВЫДОВ В.М. (ИЛА РАН, Москва); ЖЕБИТ А. (Федеральный ун-т Рио-де-Жанейро, Бразилия); ИВАНОВСКИЙ З.В. (ИЛА РАН, МГУ им. М.В.Ломоносова, Москва); КОВАР-РУБИАС ВЕЛАСКО А. (Колехио де Мехико, Мексика); КОНСТАНТИНОВА Н.С. (ИЛА РАН, Москва); МАРТИНЕС ПЕРЕС Х. (Национальный автономный ун-т, Мексика); МАРТЫНОВ Б.Ф. (МГИМО МИД РФ, Москва); МАССОН СЕНА К. (Кубинский ин-т культурных исследований им. Хуана Мари-ельо, Куба); НОЛЬТЕ Д. (Немецкий ин-т глобальных проблем, Германия); ОКУНЕВА Л.С. (МГИМО МИД России, Москва); РУВИНСКИЙ В. (Ун-т ИСЕСИ, Колумбия); СЕРБИН А. (Региональный центр координации экономических и социальных исследований, Аргентина); СУДАРЕВ В.П. (ИЛА РАН, Москва); ТИКНЕР А. (Ун-т Росариио, Колумбия); ХЕЙФЕЦ В.Л. (главный редактор журнала «Латинская Америка», Москва); ХЕЙФЕЦ Л.С. (СПбГУ, Санкт-Петербург); ШЕСТОПАЛ А.В. (МГИМО МИД России, Москва); ШКОЛЯР Н.А. (ИЛА РАН, Москва); ЩЕЛЧКОВ А.А. (ИВИ РАН, Москва); ЩЕТИНИН А.В. (МИД России, Москва); ЯКОВЛЕВ П.П. (ИЛА РАН, РЭУ им. Г.В.Плеханова, Москва); ЯНКЕЛЕВИЧ П. (Колехио де Мехико, Мексика)

КОРРЕСПОНДЕНТЫ: И.М.КУРГУЗОВ — В САНТЬЯГО, kim-la@mail.ru

МАНУЭЛЬ ЛОЙОЛА — В САНТЬЯГО, manuel.loyola@gmail.com

А.Ю.ЧУРИКОВ — В КАРАКАСЕ, achurikov@list.ru

Над номером работали: С.Е.АЛЕКСАНДРОВ, К.Э.ДАБАГЯН, А.Б.НОВИКОВА, А.Э.САЛТАЙС (зав. редакцией)

Адрес редакции: 115035 Москва, ул. Б.Ордынка, 21

Телефон: +7-495-951-01-67; электронная почта: revistala@mtu-net.ru

Латинская Америка / Latin America № 7/2025

Founded in 1969

Established by

Russian Academy of Sciences

Institute of Latin America

Scientific, social and political journal of Russian Academy of Sciences

Issued monthly

**Published under the authority of the Global Problems
and International Relations Department of the RAS**

Included in the list of the Higher Attestation Commission

Included in Science Index, Russian Science Citation Index on the base of Web of Science

ISSN (print) 0044-748X ISSN (online) 3034-557X Index 39354 Moscow

Chief Editor VICTOR L.JEIFETS

EDITORIAL BOARD:

ALCANTARA SAEZ M. (Salamanca University (Spain), Bolivarian Pontifical University of Medellin, Colombia); BATTHYANY K. (University of Republic, Uruguay), the Latin American Council of Social Sciences; DAVYDOV V.M. (Institute for Latin American Studies of RAS, Russia); COVARRUBIAS VELASCO A. (College of Mexico, Mexico); IWANOWSKI Z.W. (Institute for Latin American Studies of RAS, Russia); JEIFETS V.L. (editor in chief, Russia); JEIFETS L.S. (Saint-Petersburg State University, Russia); KONSTANTINOVA N.S. (Institute for Latin American Studies of RAS, Russia); MARTINEZ PEREZ J. (National Autonomous University, Mexico); MARTYNOV B.F. (Moscow State University of International Relations of Ministry for Foreign Affairs, Russia); MASSON SENA C. (Juan Marinello Cuban Institute for Cultural Studies, Cuba); NOLTE D. (German Institute of Global Affairs, Germany); OKUNEVA L.S. (Moscow State University of International Relations of Ministry for Foreign Affairs, Russia); ROUVINSKY V. (ICESI University, Colombia); SCHELCHKOV A.A. (Institute of General History, Russia); SCHETININ A.V. (Ministry for Foreign Affairs of Russia, Russia); SERBIN A. (Regional Coordinating Center for Economic and Social Studies, Argentina); SHESTOPAL A.V. (Moscow State University of International Relations of Ministry for Foreign Affairs, Russia); SHKOLNIK N.A. (Institute for Latin American Studies of RAS, Russia); SUDAREV V.P. (Institute for Latin American Studies of RAS, Russia); TICKNER A.B. (University of Rosario, Colombia); YAKOVLEV P.P. (Institute for Latin American Studies of RAS, Russia); YANKELEVICH P. (College of Mexico, Mexico), ZHEBIT A. (Federal University of Rio de Janeiro, Brazil)

Correspondents: I.M.KURGUZOV — in SANTIAGO, kim-la@mail.ru

MANUEL LOYOLA — in SANTIAGO, manuel.loyola@gmail.com

A.Yu.CHURIKOV — in CARACAS, achurikov@list.ru

The present issue of journal by S.E.ALEKSANDROV, K.E.DABAGIAN,
A.B.NOVIKOVA, A.E.SALTAIS (managing editor)

Editorial address: 21 Bolshaya Ordynka Str., 115035 Moscow, Russia
Phone: +7 495 951 01 67; e-mail: revistala@mtu-net.ru

В НОМЕРЕ:

ПРЯМАЯ РЕЧЬ

- 6 «Есть шансы на приращение БРИКС, в том числе из латиноамериканского региона».** Интервью заместителя министра иностранных дел России С.А.Рябкова

ПОЛИТИКА

- 15 З.В.Ивановский. Властные структуры и политические процессы на Кубе: неустойчивая стабильность**
- 35 И.Н.Косиченко. «Майское возрождение» и этнический фактор в электоральной политике современной Мексики**

ЭКОНОМИКА

- 46 Л.С.Ревенко, О.И.Солдатенкова. Продовольственная безопасность малых островных государств Карибского бассейна**
- 61 Н.П.Марчук. Особенности развития водородных технологий в странах Латинской Америки и Карибского бассейна**

ОБЩЕСТВО

- 80 Е.А.Виноградова. Особенности цифровой дипломатии стран Латинской Америки в эпоху глобальной турбулентности**

МЕЖДУНАРОДНЫЕ СВЯЗИ

- 95 А.С.Захарцова, С.М.Кретов. Деятельность Агентства США по международному развитию в Латинской Америке**

SUMARIO

EN DIRECTO

- 6** “Existe una oportunidad para que los BRICS crezcan, también desde la región latinoamericana”. La entrevista con el Viceministro de Asuntos Exteriores de Rusia Sergei Ryabkov

POLITICA

- 15** Zbigniew Iwanowski. **Las estructuras de poder y los procesos políticos en Cuba: una estabilidad inestable**
- 35** Ivan Kosichenko. **“Renacimiento maya” y el factor étnico en la política electoral del México moderno**

ECONOMIA

- 46** Lilia Revenko, Olga Soldatenkova. **La seguridad alimenticia de los pequeños estados insulares del Caribe**
- 61** Nikolay Marchuk. **Características del desarrollo de las tecnologías de hidrógeno en los países de América Latina y el Caribe**

SOCIEDAD

- 80** Ekaterina Vinogradova. **Las peculiaridades de la diplomacia digital de los países latinoamericanos en la época de la turbulencia global**

VINCULOS INTERNACIONALES

- 95** Anastasia Zakhartsova, Stanislav Kretov. **La actividad de la USAID en América Latina**

CONTENTS

WORD FOR WORD

- 6 “There is a chance for BRICS to grow, including from the Latin American region”. The interview with the Deputy Foreign Minister of Russia Sergei Ryabkov**

POLICY

- 15 Zbigniew Iwanowski. Power structures and political processes in Cuba: an unstable stability**
- 35 Ivan Kosichenko. “The Maya Renaissance” and ethnicity in electoral politics of modern Mexico**

ECONOMY

- 46 Lilia Revenko, Olga Soldatenkova. Food security in Caribbean small island states**
- 61 Nikolay Marchuk. Features of the hydrogen technologies development in the countries of Latin America and the Caribbean**

SOCIETY

- 80 Ekaterina Vinogradova. Features of digital diplomacy in Latin American countries during an era of global turbulence**

INTERNATIONAL TIES

- 95 Anastasia Zakhartsova, Stanislav Kretov. USAID activities in Latin America**